
Davek na poslovni promet. 
Davek na poslovni promet povzroča v krogih na

ših kmetov, malih obrtnikov in trogovcev največjo ne
voljo. V mnogih krajih se kmetje ne pečajo samo z 
obdelovanjem zemlje, ampak so tudi obrtniki in trgov
ci. Poglejmo na primer razmere v okrajih Gornji grad, 
Šoštanj, Slovenjgradec in Marenberg. Tam vsak kmet 
več ali manj baranta z lesom. Ni treba, da bi bil lesni 
trgovec. Tam je stara navada, ki se je razvila radi tega, 
ker kmetje ne pridelujejo žita toliko, kolikor ga potre
bujejo za svojo potrebo. Nekateri ga pridelujejo zelo 
malo, drugi pa skoro nič. Ti kmetje niso lesni trgovci, 
ampak so po svojem pravem poklicu mali ali srednji 
posestniki, ki si obranijo svojo življensko možnost na 
ta način, da se nekoliko pečajo z lesno trgovino. Ti 
ljudje morajo tudi plačata davek na poslovni promet, 
kakor mali obrtniki in drugi mali ljudje, ki nimajo 
bogve kakih dohodkov. Ta zakon bo treba tako spre
meniti, da vsaj taki ljudje, ki se ne pečajo stalno s 
trgovino, ampak napravijo tu in tam tudi kako maio 
kupčijico, ne bodo prisiljeni plačevati davka na po
slovni promet. 

Davek na vojne dobičke. 
Dalje je potrebno, da se izpremeni naredba glede 

davka na vojne dobičke. Tudi tu vidimo, da je ta da
vek za naše razmere težko breme, in to zlasti za naše 
kraje, kjer se je ta davek itak že pobiral. Mi vidimo, 
da je to breme tem bolj težavno sedaj, ker se zahteva, 
da se plača davek nazaj za leto 1920, ko je takorekoč 
minilo že skoro dve leti. Težko je sedaj ta davek pla
čevati za nazaj, ker se s tem onemogoči vsako gospo
darsko preračunanje in se razdirajoče vpliva na gospo
darsko življenje ter ovira vsaka trgovska in industri
jalna podjetnost. Treba bi bilo ta davek za nazaj od
praviti in v bodoče opustiti vse davke, ki se odmerjajo 
za nazaj, ker je s tem onemogočeno vsako delovanje 
trgovcev in obrtnikov. 

Invalidski davek. 
Nadaljni davek, ki se od leta do leta povišuje, je in

validski davek. Letos se je ta davek povišal na ta način, 
da se je reklo, da je treba ta davek odločiti v višini 4 
dinarjev na vsakega prebivalca, tako, da znaša samo za 
Slovenijo 4 milijone dinarjev. Drugo, kar moram tudi 
grajati, je to, da se mora invalidski davek plačevati tu
di od osebne dohodnine, kakor se je to letos določilo. 
Ko se je v prvi sekciji finančnega odbora razpravljalo 
o raznih davkih in poklicalo finančne delegate iz vseh 
pokrajin k tej razpravi ter poslušalo njihova poročila, 
je bilo zadnje vprašanje, ki ga je stavil predsednik 
finančnega odbora: «Gospod delegat, blagovolite po
vedati, ali je mogoče še kak davek povišati?« Resnici na 
ljubo moramo povdafiti, da je delegat za Slovenijo od
govoril: «Pri nas ni mogoče osebne dohodnine več po
višati, ker smo pri osebni dohodnini davčni vijak tako 
navili, da ga bolj ne moremo«. 

Kljub tej izjavi finančnega delegata se je sklenilo, 
da se bo invalidski davek odmerjal kot doklada k oseb
ni dohodnini. Na ta način se bo dohodnina za bodoče 
leto znatno zvišala. 

Potreba davčne reforme. 
Znano je, da pride največ nezadovoljnosti v naši 

državi od tega, ker imamo v vsaki pokrajini celo vrsto 
različnih davkov, ki si T posameznih pokrajinah niso 
enaki. Radi tega je potrebno, da se napravi veliko
optezna davčna reforma. Način pobiranja davkov, ki 
vlada v Sloveniji, je zastarel in je jako krut za davko
plačevalce. Kadar se bo sklepal nov davčni zakon, mo
ramo zahtevati, da se ne bodo upoštevale samo potrebe 
države, ampak da se bodo tudi uvaževale opravičene 
zahtve davkoplačevalcev: Davčni zakon naj tvori kom
promis med potrebami države in" med zahtevami davka 
plačevalcev. 

Mi vidimo, da so razne države, na primer Italija in 
Nemčija, že izvedle davčno reformo. Italija ima nov 
davčni zakon z dne 24. novembra 1919, Nemčija pa od 
29. marca 1920. Tudi pri nas je treba to čimprej iz
vršiti. 

Na podlagi načel, ki jih vidimo izražene v naši usta 
vi, je treba izdelati nov davčni zakon. 

Mi bi mislili, da bo naše finančno ministrstvo uva
ževalo te določbe ustave in da se bo oziralo na zgled 
Italije in Nemčije, kjer so sklenili davčni zakon, ki od
govarja tem načelom, ki pa obenem tudi napravi vso 
davčno zakonodajo enostavno. Toda naše finančno mi
nistrstvo je sicer sklicalo posvetovanje in se je ob tej 
priliki izvolila komisija, ki izdeluje nov davčni zakon; 
a ta davčni zakon bo jako podoben bivšemu madžar
skemu davčnemu zakonu. Zopet hočejo uvesti tri vrste 
davka, in sicer prvič davek od prinosa raznih gospo
darskih panog: zemlje, hišne najemnine, obrti itd. Za
nimivo je, da hočejo določiti, da bi se od zemlje pla
čalo kot davek 20 odstot. čistega donosa, od hišne na
jemnine 12 odstot., od obrti in trgovine pa samo 10 od
stot. Torej hočejo zemljo najbolj obdačiti. 

Kot drugo vrsto davka hočejo uvesti dohodninski 
davek po celi državi. Tretjo vrsto davka pa tvori pre

(Besede g. poslanca V. Pušenjaka v narodni skupščini). 
Če si nekoliko ogledamo posamezne vrste davkov, 

ki so zapopadeni v državnem proračunu dohodkov* mo
ramo naglasiti ,da je splošna želja vseh gospodarskih 
krogov, da se vendar enkrat že izvede izenačenje dav
kov na način, da se bremena enakomerno razdele na 
vso državo in da se vsi sloji enakomerno obremene 
po svoji davčni moči. 

Osebna dohodnina. 
! adaljna zahteva je, da se zlasti glede dohodnine 

nekoliko obzirneje postopa proti davkoplačevalcem. — 
Osebna dohodnina se plačuje samo v prečanskih kra
jih. Pred prevratom se je plačevala od lastnih dohod
kov 1600 K dalje. Leta 1919 se je ta stopnja zvišala na 
4800 kron, letos smo pa s težavo dosegli, da se je ta 
stopnja zvišala na 10.000 kron. Pa tudi ta stopnja je do
sti prenizka; kajti danes 10.000 kron ne pomeni tega, 
kar je pred svetovno vojno pomenilo 1.600 kron. Da
nes za 10.000 kron ne morete kupiti toliko blaga, koli
kor ste ga dobili pred vojno za 1.600 kron. Treba bo 
torej v bodoče, ako še ostane osebna dohodnina — ker 
ni videti, da bi se preveč žurili z novim davčnim za
konom — gledati na to, da se eksistenčni minimum 
znatno zviša. 

V letošnjem finančnem zakonu se je glede osebne 
dohodnine marsikaka stvar poslabšala. Odpravili so 
osebni pozivi za davčno napoved, odpravili so se dav
čni plačilni nalogi in skrajšal se je prizivni rok od 
30 na 15 dni. Vse te novotarije, ki niso v prid ne dav
čni oblasti in ne davkoplačevalcem, naj se zopet odpra
vijo in naj ostane v tem oziru vse pri starem. 

Iz naše davčne politike. 



moženjski davek ali davek na imetje. Imeli bi torej tri 
vrste davka, ki bi bile najtežje breme zlasti za nižje 
sloje. 

Naše zahteve glede davčne reforme. 
Mi zahtevamo — in to je zahteva moderne davčne 

zakonodaje, da se uvede samo ena in edina oblika dav
ka. Ako pridemo do tega, da dobimo nov davčni zakon, 
moramo to zahtevati prvič na podlagi načel, katere do
loča naša ustava. Drugič pa moramo to zahtevati, da 
ukinemo vse dosedanje davke po prinosu, ker niso so
cijalni in pravični, ker ni mogoče natanko ugotovili 
osebne ekonomske moči posameznih davkoplačeval
cev. Tretjič pa zahtevamo to, ker je potrebno, da se uve 
de davčni način, ki bo po svojem ustroju kolikor 
mogoče enostaven in se bo lahko uvedel, ne da bi za
hteval velikega upravnega aparata. Novi davčni si
stem mora biti tak, da bo mogoče zmanjšati število 
davčnega uradništva, lako da pobiranje davkov ne bo 
zahtevalo velikih stroškov in bo odgovarjalo načelom 
dobrega državnega gospodarstva. 

Ako uvedemo samo eno vrsto davka, moramo zahte 
vati k večjemu še to, da bi se za ljudi z visokimi do
hodki uvedel kot popravek še neki popravljeni pre
moženjski davek. A za splošno je dovolj, če imamo sa
mo eno vrsto davka za vse sloje v vsej državi. 

Če si sedaj na koncu še nekoliko ogledamo davč
no politiko, ki naj bi se vodila v bodoče, moramo gra
jati to, da se pri nas skoro vsako četrtletje uvedejo 
kaki novi posredni ali neposredni davki. Obstoječi dav 
ki se vsak trenutek povečujejo. Posledica tega je, da 
pri nas od dne do dne raste draginja in da naša valuta 
od mesca do mesca pada. Načela, katerih naj se v bo
doče drži naše finančno ministrstvo, naj bi bila sledeča: 

Davčna obremenitev naj se potom davčne reforme 
uredi tako, da jo bodo mogli prenesti vsi sloji naroda! 

Davčna bremena naj se v vseh pokrajinah in v 
vseh panogah izenačijo! Dobiti moramo enotno zako
nodajstvo, ki bo odgovarjalo modernim, pravičnim za
htevam davčne zakonodaje. 

Vsako pristransko postopanje glede pobiranja dav
kov v posameznih pokrajinah naj se v bodoče opusti! 
V odbore, oziroma v komisije, ki se bodo pečali z davč
no reformo, naj se pritegnejo poleg finančnih strokov
njakov tudi zastopniki gospodarskih krogov! 
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NAŠI POSLANCI ZA ŽIVINOREJCE! 
V Sloveniji vlada silna suša, ki preti uničiti vse 

poljske pridelke. Posebno hudo vpliva na travnike. Se
na je bilo letos komaj eno četrtino normalnega pri
delka, otavo je pa suša popolnoma uničila in je ne bo 
nič. Travniki in deteljišča so popolnoma izžgana, vsled 
cesar preti naši živinoreji pogubonosna nevarnost. Tu
di paša, zlasti v goratih krajih, je docela uničena. — 
Ljudje morajo že sedaj živino prodajati in prišlo bo 
tako daleč, da jo bodo morali prodajati za vsako ceno. 
Ako pa kmetje ne bodo imeli živine, tudi ne bodo 
mogli gnojiti svojega polja, vsled česar se ^o poslabšal 
pridelek živil. Zlasti občutno bo to, ker se ne more do
biti nadomestka umetnih gnojil. 

Nadalje bo tudi nastalo veliko pomanjkanje mleka, 
kar bo občutilo še prebivalstvo mest, trgov in indu
strijskih krajev. 

Iz navedenih razlogov je nastala nujna potreba, da 
se nemudoma prične pomožna akcija in s tem prepreči 
katastrofa, ki nam preti. 

Iz teh razlogov so poslanci Jugoslovanskega kluba, 
Kranjc, Hohnjec, Pušenjak, Žebot in Stanovnik pred
ložil ministrskemu svetu sledečo nujno prošnjo: 

Ministrski svet naj sklene, da se takoj prepove iz
voz vseh vrst živinske krme, kot sena, slame ali moč
nih krmil. Vlada naj nemudoma odredi, da se še se
daj nakupi poceni krma za živino v krajih, kjer je iste 
dovolj ter se pošlje v pasivne kraje. 

Da se dovoli prosti prevoz nakupljenih krmil po 
železnici ali vsaj po znižanih cenah. 

Da se nabavi dovoljno količino živinske soli. 
Vlada naj dovoli carine prost uvoz krmil iz sosed

nih krajev. 
Končno naj ministrski svet dovoli znaten kredit, da 

se ta pomožna akcija nemudoma uvede in otme živino
reja v naših krajih. 

Naši poslanci so torej storili vse, kar je bilo v nji
hovih močeh, da se prepreči katastrofa, ki grozi naši ži 
vinoreji, toda žalibog se mora pribiti, da poslanci samo 
stojneži niso ganili z mezincem, da bi priskočili na po
moč našemu ljudstvu. Slovensko ljudstvo, zapomni si 
to dobro ter ob priliki prihodnjih volitev obračunaj te
meljito s tvojimi največjimi škodljivci — samostoj
neži! 


